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SF a luat o decizie
istoricã.

L-a pedepsit pe
Bogdan Drãgoi.

În cursul contro-
lului periodic efec-
tuat la S.I.F. Banat –
Criºana S.A, (citez

DECIZIA ASF NR. 864/
11.07.2022):

“[…] s-a constatat urmãtoarea

faptã pentru care este responsabil

dl. Bogdan Alexandru Drãgoi, în

calitate de Preºedinte Director Ge-

neral, care nu ºi-a îndeplinit în

mod corespunzãtor atribuþiile ºi

obligaþiile aferente funcþiei deþinu-

te: […] pânã la data de 20.01.

2022, singura referire la proceduri

ºi mãsuri aplicabile pentru preve-

nirea ºi gestionarea oricãror con-

flicte de interese care decurg din

exercitarea drepturilor de vot […]

este mult prea succintã […]

D E C I Z I E

Art. 1 Se sancþioneazã cu

avertisment dl. Bogdan Ale-

xandru Drãgoi, în calitate

de Preºedinte Director Ge-

neral al S.I.F. Banat –

Criºana S.A."

Existenþa puºcãriilor rãspunde
unei nevoi sociale, dar acum ele
sînt complet inutile, pentru cã san-
cþiunea - ºi aici, fiind vorba despre
un avertisment care nu costã nimic
ºi nu usturã, cuvîntul sancþiunea
trebuie scris cu ghilimele - “san-
cþiunea” - pe care Autoritatea de
Supraveghere Financiarã (ASF) a
dictat-o (“dictat-o”) împotriva
(“împotriva”) lui Bogdan Drãgoi
(fãrã ghilimele) nu vrea decît sã
acopere cã Autoritatea tolereazã
complice conflictul de interese din
vîrful a trei SIF-uri, Banat Criºana
ºi Oltenia ºi Þara Româneascã

(Muntenia).
Cu douã luni în urmã, ASF a rã-

spuns oficial unei întrebãri formu-
late în 2021 de Asociaþia Investito-
rilor la SIF-uri (AISIF) cã între
SIF-uri ºi fondurile finanþate de
acestea nu existã conflicte de
interese.

Citez din articolul publicat în
BURSA la data de 7 iunie:

“… în octombrie anul trecut,
AISIF arãta cã SAI Swiss Capital,
care deþinea peste 5% din SIF1,
avea contract atât cu SIF1 cât ºi cu
SIF4, care este administratã de SAI
Muntenia, f i l ia lã a SIF Ba-
nat-Criºana. Iar SAI Swiss Capital
poate vota în adunãrile generale ale
SIF1 în favoarea conducerii SIF
Banat-Criºana, dar în defavoarea
acþionarilor SIF-ului.”

La momentul rãspunsului ASF
trecuserã, deja, ºapte luni de la

întrebarea AISIF.
Rãspunsul a fost sec: nu, nu

existã conflicte de interese.
ASF nu a explicat de ce

nu ne aflãm în faþa unui con-
flict de interese, atunci cînd:
“SAI Swiss Capital încasea-

zã milioane de lei anual din banii
SIF1 ºi SIF4, ambele fiind direct
sau indirect controlate de domnul
Bogdan Drãgoi. Pentru menþinerea
contractelor sale cu SIF1 ºi SIF4,
de pe urma cãrora încaseazã milio-
ane de lei anual, SAI Swiss Capital
va vota în favoarea premierii dom-
nului Drãgoi chiar dacã acel vot ar
fi în defavoarea SIF1, ºi prin urma-
re în defavoarea altor acþionari
SIF1. Se încalcã, astfel, principiile
ºi prevederile legii 74/2015 ºi ale
regulamentului Uniunii Europene
231/2013" (citat din Adresa AISIF
remisã cãtre ASF).

Este dincolo de absurd.

Eu te întreb ceva destul de com-
plicat, dar îþi explic ce te întreb ºi
mã chinui sã-þi explic cît mai bine,
ca pentru proºti, ceva care þine de
funcþia ta de supraveghetor ºi ar fi
trebuit sã o sesisezi ºi fãrã mine ºi
sã nu permiþi sã existe situaþia: tu
stai ºapte luni ºi rãspunzi “nu”.

Fãrã nici o explicaþie.
Cred cã ºapte luni ASF nu a dez-

bãtut nimic altceva decît cum sã
formuleze explicaþia cã nu existã
conflict de interese în cazul pre-
zentat de AISIF. ªi ASF nu a gãsit
nici o explicaþie.

Neavînd explicaþie, a rãspuns
“Nu se confirmã”, fãrã nici o expli-
caþie. Orice explicaþie ar fi fost au-
toincriminantã.

În schimb, acum îl “sancþionea-
zã” pe Bogdan Drãgoi cã, în docu-
mentele interne, a scris o singurã
frazã în privinþa prevenirii conflic-
telor de interese ºi nu a scris mai
multe.

Deºi, Bogdan Drãgoi, conform
aceluiaºi ASF, nu se afla în conflict
de interese, el trebuie sã punã mîna
pe creion ºi sã-ºi facã lecþiile.

Concomitent, ASF a împãrþit
mai multe avertismente unora din
conducerea SIF Banat Criºana, nu
doar lui Bogdan Drãgoi, într-o ac-
þiune (dupã cum o vãd eu) de curã-
þare a pasivitãþii sale ca suprave-
ghetor în faþa manevrelor Coopera-
tivei, a toleranþei încãlcãrii legilor
ºi a complicitãþii care face din ASF
un membru activ al Cooperativei
de pe piaþa noastrã de capital.

Mã întreb dacã mai existã vreo
instituþie a pieþei noastre de capital
care sã nu fie controlatã de Coope-
rativã, ca sã-mi pot da seama dacã
acest articol, cel de faþã, mai ser-
veºte la ceva.

Cred cã nu.

Atunci de ce îl mai scriu?
Existã o bunã parte a comunitã-

þii pieþei de capital care urãºte
BURSA ºi pe mine, personal, ac-
þionînd fãrã conºtiinþã ºi fãrã
scrupule.

Dar, nu pot admite sã nu arãt toa-
te astea, chiar dacã nu serveºte la
nimic.

Cooperativa (din care ASF este
parte) pãteazã orice atinge.

Cooperativa (din care ASF este
parte) nu poate da explicaþii ºi nu
poate respinge acuzaþiile.

În comentariile din josul artico-
lelor despre Cooperativã, publicate
de BURSA, cooperatorii dau dova-
dã de josnicie ºi deseori, prostie ºi
inculturã. Cei mai rãsãriþi folosesc
argumentum ad hominem (nu ex-
plic ce înseamnã asta, ca sã mai
puna ºi ei mîna pe carte).

ªi deºi colegii mei de la site-ul
BURSA vor trebui sã ºteargã astfel
de comentarii, cred cã am o obliga-
þie sã scriu ºi sã public astfel de ar-
ticole.

Am subiecte mult mai interesan-
te despre care sã scriu.

Am lucruri mult mai bune de fã-
cut decît sã mã ocup de deºeuri.

În schimb, este o obligaþie mora-
lã faþã de colegii mai tineri din Re-
dacþie, este o obligaþie faþã de tradi-
þia de verticalitate a ziarului
BURSA, este o obligaþie faþã de ca-
riera mea de ziarist ºi este o obliga-
þie faþã de mine însumi.

Mã respect.
Moralitatea comunitãþii pieþei

de capital este mai jos ca niciodatã.
Mai jos ca pe timpul lui Daniel

Þepeº ºi mai jos decît pe timpul lui
ªtefan Boboc.

Înjuraþi-mã: sînt plãtit, am inte-
rese, sînt obsedat.

Înjuraþi-mã! n

MAKE

Finanþarea din
PNRR, blocatã
în reglementãri
legislative

P
rima platã pe care Comisia
Europeanã ar urma sã o
aprobe pentru þara noastrã,
pe baza Planului Naþional

de Redresare ºi Rezilienþã, la mij-
locul lunii septembrie, nu pare si-
gurã, atât timp cât Ministerul Inve-
stiþiilor ºi Proiectelor Europene nu
a pus la punct încã, din punct de
vedere legislativ, mecanismul de
urmãrire a plãþilor efectuate pe fie-
care proiect derulat prin PNRR,
susþine USR, referindu-se la re-
centul proiect de ordonanþã de ur-
genþã pus în dezbatere publicã de
MIPE în urmã cu o sãptãmânã.

“Opriþi-l pe Marcel Boloº! Mi-
nistrul care trebuie sã aducã în
România banii din PNRR a pregãtit
un OUG care slãbeºte mecanisme-
le de control al acestor bani ºi pune
în pericol 3,6 miliarde de euro, pri-
ma tranºã de bani. Comisia Euro-
peanã este deja îngrijoratã de fap-
tul cã banii din PNRR nu pot fi ur-
mãriþi pânã la beneficiarii finali în
sistemul informatic dezvoltat de
MIPE ºi STS. Acum, Marcel Boloº
vine cu un OUG care slãbeºte ºi
mai mult posibilitãþile de urmãrire
a banilor. Prin aceeaºi OUG, Boloº
eliminã posibilitatea ca MIPE sã
controleze achiziþiile fãcute de be-
neficiarii privaþi, o cerinþã expresã
a regulamentului european”, aratã
reprezentanþii USR.

Un alt motiv de îngrijorare pen-

tru formaþiunea politicã de opoziþie
sunt declaraþiile publice fãcute de
ministrul Marcel Boloº, care vor-
beºte despre proiecte de 4 miliarde
euro din PNRR care ar putea con-
stitui „economii”.

“Vrea Marcel Boloº sã spunã cã
vom renunþa la proiecte de 4 mi-
liarde de euro? ªtie premierul Ciu-
cã de ele? Cum au fost alese, pe
baza a ce criterii? Vrea Marcel
Boloº sã spunã cã vom adãuga pro-
iecte de 4 miliarde de euro? Existã
o decizie politicã de contractare de
noi împrumuturi? Avem nevoie de
rãspunsuri la aceste întrebãri. Pre-
mierul Nicolae Ciucã trebuie sã in-
tervinã pentru ca ordonanþã lui
Marcel Boloº sã nu blocheze com-
plet cele 3,6 miliarde de euro. În
plus, mai avem o întrebare pentru
Ciucã: Boloº e sabotor sau pur ºi
simplu nu se pricepe?”, întreabã
cei de la USR.

Tot scandalul a pornit de la o
analizã a textului proiectului de
OUG efectuatã de Cristian Ghinea,
fost ministru al Investiþiilor ºi Pro-
iectelor Europene în guvernul Ciu-
cã. Ghinea afirmã cã “Boloº sabo-
teazã PNRR” prin respectiva ini-
þiativã legislativã, prin care s-ar
schimba mecanismul de manage-
ment al PNRR.

GEORGE MARINESCU

(continuare în pagina 3)

RAPORTAT LA 2021

Preþul de export
al gazelor din Rusia
- mai mult decât
dublu în 2022
l Tariful va scãdea treptat pânã în 2025, conform
unui document vãzut de Reuters

R
usia estimeazã cã preþul
sãu mediu de export al ga-
zelor va fi mai mult decât
dublu anul acesta, de 730

de dolari per 1.000 metri cubi,
dupã care va scãdea treptat pânã la
finalul lui 2025, deoarece exportu-
rile prin gazoducte sunt în declin,
se aratã în previziunile Ministeru-
lui Economiei de la Moscova, con-
sultate de Reuters.

Fluxurile de gaze din Rusia,
principalul furnizor al Europei,
s-au situat la un nivel redus anul
acesta, dupã ce o rutã a fost închisã
când Moscova a trimis trupe în
Ucraina, în februarie, iar unele sta-
te europene nu au mai primit gaze
ruseºti, dupã ce au refuzat sã le plã-
teascã în ruble. De asemenea, san-
cþiunile au dus la o disputã privind
echipamentul folosit pentru gazo-
ductul Nord Stream 1. Ca rezultat
al acestor evoluþii, preþul gazelor a
crescut.

În previziunile Ministerului
Economiei din Rusia se aratã cã ex-
porturile prin gazoducte ale Gaz-
prom vor scãdea la 170,4 miliarde
metri cubi (bcm) anul acesta, com-
parativ cu estimarea sa din mai, de

185 bcm, ºi faþã de nivelul de 205,6
bcm exportate în 2021, noteazã
Agerpres. Oficialii ruºi se aºteaptã
ca declinul volumelor de gaze sã
continue ºi dincolo de anul acesta,
dar nu au dat vreo explicaþie.

Ca rezultat al reducerii livrãri-
lor, preþul mediu al gazelor furniza-
te de Gazprom este estimat la 730
dolari per 1.000 metri cubi în 2022,
mai mult decât dublu faþã de nive-
lul de 304,6 dolari per 1.000 metri
cubi în 2021, reprezentând o
creºtere de 40% comparativ cu pre-
cedenta estimare, de 523,3 dolari
per 1.000 metri cubi.

Rusia a început în mod gradual
sã-ºi majoreze producþia de þiþei,
dupã ce sancþiunile au dus la scãde-
ri ale producþiei, cumpãrãtorii din
Asia majorând achiziþiile. Astfel,
Moscova a majorat previziunile
privind producþia ºi exporturile
pânã la finalul lui 2025, se aratã în
document.

ªi Gazprom a anunþat cã ºi-a ma-
jorat livrãrile de gaze spre China,
dar nu a furnizat detalii, iar Europa
rãmâne de departe o piaþã mai im-
portantã pentru gazul rusesc. (A.V.)

(continuare în pagina 12)


